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За 11 месяцаў гэтага году прадукцыя сельскай гаспадаркі 
ў Гарадоцкім раёне склала толькі 92,2% да 11 месяцаў 2019 
году., а ў тым годзе было 98,7% да папярэдняга перыяду. Для 
параўнання ў суседнім Шумілінскім раёне гэты паказчык склаў 
100,4% — тут прырост на 0,4%, а не падзеннне. І яшчэ больш 
істотны рост у Віцебскім раёне — 7,3%.

Наступны паказчык — нарыхтоўка 
кармоў у кармавых адзінках. Тут у 
Гарадоцкім раёне быццам бы і не 
кепская справа, бо нарыхтавалі на 
10 тысяч адзінак больш чым раней 
— 47 183, што склала аж 20,1 адзінка 
цэнтнэра на ўмоўную галаву жывёлы. 
Але ў Шумілінскім раёне таксама 
нарыхтавала больш 45 тысяч адзінак 
і на адну умоўную галаву аж 32,2 
цэнтнера.

Пры гэтым вытворчасць жывёлы 
і птушкі ў раёне склала толькі 4 889 
тон, што крыху менш 75% да мінулага 
перыяду. Таксама менш мінулагода 
склала і вытворчасць малака — 29 
501 тон — толькі 95% да мінулага 
году. Адзін «Дзецкасельскі» раён па 
малаку выцягнуць не здолеў, калі 
забралі вытворчасць малака ад ААТ 

«Птушкафабрыка Гарадок».
Ды і надоі на адну карову ўпершыню 

за апошнія гады зменшыліся: з 5331 кг 
да 5167 кг. Гэта канешне больш чым у 
Шумілінскім раёне з 2356 кг на карову, 
але менш Віцебскага раёна, дзе стала 
5774 кг, а год назад была розніца толькі 
ў 101 кг.

Уся ж Віцебская вобласць за 11 
месяцаў мае паказчык 103,8% прыросту 
сельскай вытворчасці, пры гэтым на 
адну галаву ў вобласці нарыхтавалі 28,3 
цэнтнера кармавых адзінак, а сярэдні 
надой з адной каровы склаў 3728 кг. 
З гэтага бачна, дзе маецца рэзерв у 
росту вытворчасці сельгаспрадукцыі ў 
Гарадоцкім раёне....

Л. Антонаў
Паводле інфармацыі 

Нацстаткамітэта

ПРАЦЯГВАЕЦЦА 
ПАДЗЕННЕ 

ВЫТВОРЧАСЦІ

29 снежня ў вялікай зале пасяджэнняў рай-
выканкама адбылася 27-я чарговая сесія 
Гарадоцкага раённага Савета дэпутатаў 28-га 
склікання. У яе рабоце прынялі ўдзел дэпутаты 
Гарадоцкага райсавета, старшыня райвыканкама 
і яго намеснікі, начальнікі аддзелаў і ўпраўленняў 
райвыканкама, старшыні сельвыканкамаў, 
кіраўнікі прадпрыемстваў і арганізацый раёна, 
прадстаўнікі сродкаў масавай інфармацыі.

ПАДВЕДЗЕНЫ ВЫНІКІ І ВЫЗНАЧАНЫ НАПРАМКІ РАБОТЫ

На парадку дня было 
разгледжана тры пытанні. Па 
першым з іх - "Аб справаздачы 
раённага выканаўчага камітэта 
аб выкананні асноўных 
паказчыкаў сацыяльна-
эканамічнага развіцця раёна ў 
2020 г. i прагнозных паказчыкаў 
на 2021 г.» далажыў старшыня 
раённага выканаўчага камітэта 
Пётр Коробач.

Падводзячы вынікі мінулага 
года, ён адзначыў, што 
праца Гарадоцкага раённага 
выканаўчага камітэта і 
суб'ектаў гаспадарання была 
накіравана на нарошчванне 
аб'ёмаў вытворчасці экспарта-
арыентаванай імпартазамяш-
чальнай прадукцыі, стварэнню 
новых працоўных месцаў 
за кошт развіцця малога і 
сярэдняга бізнесу, стабілізацыі 
работы арганізацый сельскай 
гаспадаркі, стварэнне спрыяль-
ных умоў для актывізацыі 
інвестыцыйнай дзейнасці, заха-
ванне дзеючых сацыяльных 
гарантый і максімальнае пра-
дастаўленне насельніцтву 

неабходных адукацыйных, 
культурна-просвятительских, 
медыцынскіх і фізкультурна-
оздоровительских паслуг.

На асаблівым кантролі 
райвыканкама знаходзілася 
выкананне асноўных паказ-
чыкаў прагнозу сацыяльна-
эканамічнага развіцця Гарадоц-
кага раёна да 2020 г.: экспарт 
тавараў і паслуг, прыцягненне 
прамых замежных інвестыцый 
на чыстай аснове, росту 
намінальнай сярэднямесячнай 
заработнай платы, заданняў па 
ўводу ў эксплуатацыю агульнай 
плошчы жылых дамоў за кошт 
усіх крыніц фінансавання.

Асноватворная роля ў развіцці 
рэальнага сектара эканомікі 
належыць сельскай гаспадарцы. 
Так, за студзень-лістапад 
2020 г. тэмп росту валавой 
прадукцыі сельскай гаспадаркі 
ў сельскагаспадарчых аргані-
зацыях склаў 92,3% да 
аналагічнага перыяду 2019 
г., ва тым ліку жывёлагадоўля 
- 86,6%, раслінаводства - 
108,8%. Рост вытворчасці 

валавой прадукцыі сельскай 
гаспадаркі забяспечылі КУСГП 
им.Свердлова, СРДУП «Улишицы 
- Агра», філіял «Віраўлянскі» ЗП 
«Дзецкасельскі-Гарадок».

За 2020 г. сельгасарганіза-
цыямі раёна для грамадскай 
жывёлагадоўлі нарыхтавана 
травяных кармоў на ўмоўную 
галаву 33,1 ц. к. е.

Ўмовы надвор'я, няпоўная 
забяспечанасць мінеральнымі 
ўгнаеннямі ў бягучым годзе 
не дазволілі сфармаваць 
паўнавартасны ўраджай, валавы 
збор збожжавых і зернебабовых 
склаў 29,7 тыс.т. або 86,9%, 
ураджайнасць збожжавых - 
25,8 ц/га. Масланасення рапсу 
намалочана 2,4 тыс.т. або 131,4% 
пры ўраджайнасці - 14,1 ц/га.

За студзень-кастрычнік 2020 
года выручка ад рэалізацыі 
прадукцыі (тавараў, работ, 
паслуг) сельгасарганізацый 
раёна склала 49,9 тыс. 
руб., Чыстага прыбытку 
атрымана 10,1 тыс. руб. У 
2021 г. плянуецца павялічыць 
валавую вытворчасць сельскай 
гаспадаркі на 3,3% да ўзроўню 
2020 г., вырабіць збожжа - 31,2 
тыс.т. (105% да 2019 года), рапсу 
- 3,8 тыс.т., мяса жывёлы і птушкі 
ў жывой вазе - 5,3 тыс.т. (105,4% 
да 2019 года), малака - 34,1 тыс.т. 
(106,9% да 2019 года), яек - 127,9 
млн. штук (101,5% да 2019 г.).

Асноўнымі напрамкамі 
развіцця прамысловых прад-
прыемстваў раёна застаюцца 

павышэнне якасці выпускаемай 
прадукцыі, зніжэнне выдаткаў 
на вытворчасць, павелічэнне 
аб'ёмаў вытворчасці і рэалізацыі 
прадукцыі, а таксама стварэнне 
новых імпартазамяшчальных 
інавацыйных вытворчасцей. За 
азначаны перыяд выраблена 
прамысловай прадукцыі ў 
фактычных цэнах на 12,5 млн. 
руб. або 96,3% да ўзроўню 
студзеня-лістапада 2019 г.

Індэкс прамысловай вытвор-
часці (ИФО) склаў 103,1% пры 
гадавым заданні 105%. Паказчык 
выкананы ААТ «Птушкафабрыка 
Гарадок». Прамысловымі 
прадпрыемст-вамі раёна 
адгружана інавацыйнай 
прадукцыі на 251 тыс. руб., 
Або 2,2% да агульнага аб'ёму 
адгружанай прадукцыі (11,2 
млн. руб.).

За студзень-кастрычнік 2020 
г. у эканоміку раёна прыцягнута 
22,8 млн. руб. інвестыцый у 
асноўны капітал або 106,7% 
у супастаўных цэнах да 
аналагічнага ўзроўню 2019 г.

За 9 месяцаў мінулага года 
працаўладкавана 75 чалавек 
на зноў створаныя працоўныя 
месцы за кошт адукацыі 
новых прадпрыемстваў і 
вытворчасцей. За названы 
перыяд мінулага года створана 
9, у т.ч. 3 новых прамысловых 
прадпрыемствы: ТАА 
«РотФронт» (вытворчасць 
харчовых прадуктаў), ТАА 
«Исковуд» (вытворчасць драў-

лянай тары в. Пруднікі), УП 
«Гленпарк» - на базе былога 
ПМК-51 (вытворчасць іншых 
арганічных, хімічных рэчываў).

За пазначаны перыяд па 
Гарадоцкаму раёну адкрыта 18 
гандлёвых аб'ектаў, агульная 
плошча склала больш за 1600 
кв. м. Тавараабарот на аднаго 
жыхара раёна за студзень-
лістапад 2020 г. склаў 2483 руб.

Ад суб'ектаў малога і 
сярэдняга прадпрымальніцтва 
паступіла больш за 2,5 млн. руб., 

У Гарадоцкім, а яшчэ ў Верхнядзвінскім 
і Мёрскім раёнах каранавірусам заразі-
лася 7,3% ад насельніцтва гэтых рэгіёнаў. 
Гэта ў тры разы больш, чым у сярэднім 
па краіне. Цяпер гэта апошнія тры 
раёны Віцебшчыны якія паведамляюць 
статыстыку па COVID-19. Насельніцтву 
ў астатніх раёнах вобласці застаецца 
толькі «гадаць» пра сітуацыю з COVID-19.

Не гледзячы на зніжэнне колькасці 
актыўных выпадкаў, за апошні тыдзень 
рэгіструецца каля ста новых выпадкаў на 
раён.

Так, на 6 студзеня ў Гарадоцкім раёне 
зарэгістравана 1660 станоўчых тэстаў 
на COVID-19, што складае 7,4% ад усяго 
насельніцтва. Ачунялі 1495 чалавек, на 
самаізаляцыі знаходзяцца 127 чалавек, а 
ў шпіталі - 38…

У Верхнядзвінскім раёне на 5 студзеня 
заразіліся 1962 чалавека або 9,6% - г.зн. 
практычна кожны дзясяты. 192 пацыента 
працягвалі хварэць.

…Па Міёршчыне ёсць дадзеныя толькі 
за 30 снежня. Статыстыка захворвання 

была агучана на сустрэчы мясцовых 
уладаў са святарамі каталіцкай і 
праваслаўнай канфесій. На гэтую дату 
ў раёне налічвалася больш за 900 
выпадкаў заражэння коронавирусом, 
што складае 4,7%.

Такім чынам, у трох раёнах, агульнае 
насельніцтва якіх складае 61 976 чалавек, 
на 6 студзеня налічвалася не менш 4522 
выпадкаў захворвання COVID-19 або 
7,3% ад усіх жыхароў.

Паводле дадзеных Міністэрства аховы 
здароўя на тую ж дату ў Беларусі ў цэлым 
з пачатку пандэміі былі зарэгістраваныя 
204 958 чалавек з станоўчым тэстам на 
COVID-19, што складае ўсяго 2,2% ад 
насельніцтва краіны.

Як бачым, адсотак тых, хто захварэў у 
гэтых трох раёнах Віцебскай вобласці 
больш чым у тры разы перавышае 
адсотак захворвання каранавіруснай 
інфекцыяй у цэлым па краіне.

Пераклад рэдакцыі на родную мову
Сяржук Серабро

vitebsk.cc

У Гарадоцкім раёне захворванне COVID-19 у тры разы вышэй 
за сярэдні, чым па Беларусі.

ЗАХВОРВАННЕ 
НА COVID-19 

У ТРЫ РАЗЫ ВЫШЭЙ
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Што склала 18,3% паступленняў 
у кансалідаваны бюджэт. За 
студзень-лістапад 2020 г. пра-
ведзена 22 аўкцыёну па продажы 
аб'ектаў нерухомасці. З пачатку 
года на аўкцыёнах прададзена 
104 будынкі і збудаванні на суму 
707,0 тыс. руб.

Як падкрэсліў у выступе Пётр 
Пятровіч, пытанні ўстойлівага 
інвестыцыйнага развіцця 
з'яўляюцца сёння вельмі важ-
нымі для нашага рэгіёну. Таму 
адной з асноўных задач для 
прадпрыемстваў з'яўляецца 
забеспячэнне актыўнай працы 
ў галіне тэхнічнага пераў-
збраення, пашырэнне дзеючых 
магутнасцяў, стварэнне новых 
вытворчасцяў, а таксама 
фарміраванне спрыяльнага 
інвестыцыйнага клімату для 
айчынных і замежных інвес-
тараў.

Прадпрыемствамі сістэмы 
жыллёва-камунальнай гаспа-
даркі раёна забяспечваецца 
безаварыйная праца вытворчых 
аб'ектаў водазабеспячэння і 
водаадвядзення, устойлівае 
цеплазабеспячэнне спажыўцоў.

Адным з кірункаў забеспя-
чэння якасці адукацыі ў рэгіёне 
застаецца стварэнне бяспечных 
умоў адукацыйнага працэсу. 
У 2020 г. праведзены работы 
па бягучым рамонце устаноў 
агульнай сярэдняй адукацыі 
на суму 159,9 тыс. руб., Устаноў 
дашкольнай адукацыі - на суму 

94,3 тыс. руб. Стала ідзе працэс 
па набыцці кампутарнай, 
аргтэхнікі і вучнёўскай мэблі. 
Для забеспячэння фізічнага 
развіцця вучняў у мінулым 
годзе аддзелам па адукацыі 
праведзена работа па закупцы 
спартыўнага інвентара на суму 
3,2 тыс. руб.

Варта адзначыць, што ў 
2020 г. 5 выпускнікам ўручаны 
атэстаты асобага ўзору з 
узнагароджаннем залатым 
медалём, а студэнтамі ВНУ 
сталі 57,3% выпускнікоў, якія 
атрымалі агульную сярэд-
нюю адукацыю. 578 рабят 
ўдзельнічалі ў дыстанцыйных 
конкурсах і алімпіядах, з іх 255 
сталі пераможцамі. У 2021 г. 
плянуецца надаваць асаблівую 
ўвагу якасці адукацыйнага 
працэсу, павышэнню ўзроўню 
кваліфікацыі педагагічнага 
складу, умацаванню здароўя 
навучэнцаў, стварэнню 
бяспечных умоў і абнаўленню 
матэрыяльна-тэхнічнай базы 
ўстаноў.

У 40 установах культуры 
раёна вялікая ўвага надаецца 
захаванню гісторыка-культур-
най спадчыны Гарадоччыны. За 
студзень-лістапад 2020 г. праве-
дзена каля 4 тысяч культурна-
масавых мерапрыемстваў. 
Колькасць іх наведвальнікаў 
склала больш за 90 тыс. чалавек. 
Дзейнасць устаноў культуры 
шырока асвятляецца ў СМІ і 
інтэрнэт-прасторы. Усё гэта дае 

магчымасць прапагандаваць 
вынікі работы ўстаноў культуры 
Гарадоцкага раёна, умацоўваць 
іх імідж. У год 75-годдзя Вялікай 
Перамогі рэалізаваны праекты - 
стварэнне алеі "Героі Савецкага 
Саюза - нашы землякі», 
«Пантэон памяці», праведзена 
мноства патрыятычных акцый 
па ўшанаванні памяці герояў 
вайны.

У раёне наладжана сістэма 
інфармацыйна-растлумачаль-
най і ідэалагічнай работы ў 
працоўных калектывах і сярод 
насельніцтва, каардынуецца 
дзейнасць грамадскіх аб'яднан-
няў і палітычных партый. У 
ходзе выязных прыёмаў і 
працы дыялогавых пляцовак 
разглядаюцца і вырашаюцца 
пытанні жыццезабеспячэння 
насельніцтва.

Завяршаючы выступ, Пётр 
Пятровіч падзякаваў дэпутацкі 
корпус Гарадоцкага раёна 
за сумесную працу і выказаў 
упэўненасць у далейшым 
плённым супрацоўніцтве 
выканаўчай і прадстаўнічай 
улады, якое будзе служыць 
на карысць раёна. Таксама 
выказаў падзяку кіраўнікам 
прадпрыемстваў, устаноў, 
арганізацый, а ў іх асобе і 
працоўным калектывам за 
працу і вынікі, якіх удалося 
дамагчыся ў 2020 г.

(скарочана)
Алена Краўцова

“Гарадоцкі веснік”

Они неразрывны, как Лявон и 
Лявониха, – проводит параллель 
с героями народного эпоса 
председатель Бычихинского 
сельсовета Антонина Колца.

В Быках, расположенных на 
трассе Е-95, проживает 153 
человека, в Бычихе, в свое 
время сформировавшейся 
вокруг одноименной железно-
дорожной станции, – 500.

В Бычихе также находятся 
конторы Городокской ПМС, 
КУПСХП им. Свердлова, участок 
предприятия котельных и 
тепловых сетей, отделение 
Максимовского психоневро-
логического дома-интерната 
для престарелых и инвалидов, 
амбулатория врача общей 
практики, почта, средняя школа, 
детский сад, Дом культуры, 
библиотека, пост МЧС, пять 
магазинов.

Что в именах твоих?
По рассказам старожилов, 

раньше на месте поселений 
росли леса, преимущественно 
еловые. Первым здесь, 
возле питерского гостинца, 
поселился некто Аленик, очень 
предприимчивый человек. 
Основным его бизнесом была 
конная почта. Также он имел 
скотобойню, говорят, мясо 
реализовывал как в округе, 
так и в Санкт-Петербурге и 
Варшаве.

Далее возникает полу-
легендарная фигура то ли пана 
Быковского, то ли лесника 
Быкова. В этих фамилиях и ищут 
тайну возникновения названий. 
Мол, жил он в Быках, а в Бычихе 
имел дачу, возможно, туда 
переехала жена. Поэтому 
и название возникло как 
производное от имени хозяина. 
Отсюда и аналогия Лявона и 
Лявонихи.

До войны Быки и Бычиху 
разделяло около двух 
километров. Быки стояли на 
питерском конном тракте, 
Бычиха – на железнодорожном. 
Потом между ними появилась 
МТС (машинно-тракторная 
станция, предоставляющая 
технику колхозам и 
совхозам), а с приходом в 
1950-х ПМК мелиорации 
(сейчас «Городокская ПМС») 
деревни соединились 
жилыми домами, мехдвором, 
другими хозяйственными и 
административными зданиями.

Два героя
Населенные пункты имеют 

одну общую улицу, названную 
в честь Героя Советского 
Союза Ивана Антонова. Четная 
сторона числится за Быками, 
нечетная – за Бычихой.

Командир танковой роты 
капитан Антонов геройски 
погиб 16 декабря 1943-го в 
ходе Городокской операции. 
Окруженная возле станции 
Бычиха группа немецких танков, 
самоходных артиллерийских 
установок и около батальона 

пехоты делали попытку 
прорыва на Быки. Иван Антонов 
расположил свои танки в 
засаде и уничтожал противника 
огнем, не давая ему выйти из 
окружения. Командирская 
машина ворвалась на окраину 
деревни, двигаясь на большой 
скорости по дворам и огородам, 
огнем и гусеницами уничтожала 
опорные точки противника. 
Когда танк был подбит, Иван 
Антонов снял пулемет и занял 
оборону, прикрывая экипаж.

В этот день геройски 
действовала и танковая рота 
старшего лейтенанта Николая 
Рудыка, уничтожившая колонну 
противника и продержавшаяся 
до подхода основных сил. В том 
бою командир погиб. Также, 
как и Ивану Антонову, Николаю 
Рудыку посмертно присвоено 
звание Героя Советского 
Союза. Воины-освободители 
похоронены на братском 
кладбище в Меховом. На местах 
их гибели в Быках установлены 
памятники.

Ежегодно 16 декабря 
отмечается день освобождения 
Бычихинского сельсовета. К 
памятным местам возлагаются 
венки и цветы. В СДК 
организуется концерт и 
угощение – фронтовая каша.

Полюс холода
Долгое время Бычиха, 

расположенная на Городокской 
возвышенности (высшая точка 
263 м над уровнем моря), 
считалась «полюсом холода» 
в Беларуси. До 1955 года здесь 
располагалась метеостанция, 
фиксирующая самую низкую 
среднегодовую температуру. 
Тогда и зимы были не в пример 
нынешним.

Бычиха и Быки находятся не на 
абсолютном севере Беларуси. 
Однако все объясняется 
рельефом местности. Недалеко 
от них самые высокая и низкая 
точки района над уровнем моря, 
воздушные потоки с которых, 
смешиваясь, и создавали 
температурные рекорды.

С надеждой на лучшее
Накануне Нового года 

в Бычихе традиционно 
проводятся утренники для 
детей и огоньки для взрослых. 
Наступающий 2021-й местные 
жители встретят по домам. А в 
1.30 к установленной у клуба 
елке соберутся все желающие 
продолжить праздник. Для 
них работниками культуры 
подготовлена музыкально-
развлекательная программа.

В Быках и Бычихе хотят, чтобы 
поскорее ушел тревожный 
год Крысы. И надеются, что 
сменивший ее Бык всех нас 
зарядит силой, здоровьем и 
оптимизмом. Тем более, что 
это животное у белорусов 
всегда считалось символом 
благополучия.

Сергей Ляшук
«Витебские вести»

В  Городокском районе Витебской области названия 
сразу двух соседствующих друг с другом населенных 
пунктов имеют отношение к символу наступающего 
года по китайскому календарю — Быки и Бычиха. 
При этом они настолько слились, что приезжий и не 
определит, где «мужская» часть, а где «женская».

ТОПОНИМИЧЕСКИЕ 
СИМВОЛЫ 

БЛАГОПОЛУЧИЯ

Затрыманыя — Анжаліка 
Грамыкіна (52 гады), Аляксандр 
Самусеў (62 гады), а таксама іх 
дачка Ксенія Самусева (18 гадоў).

— У Мінску ўжо была ноч. 
Мама патэлефанавала мне з 
РУУС і сказала, што іх затрымалі. 
Гэта здарылася якраз у дзень яе 
нараджэння, — распавёў Раман, 
сын Анжалікі Грамыкінай.

Затрыманыя: «проста 
выйшлі на шпацыр»

11 студзеня мінчукоў, 
затрыманых на вуліцы Леаніда 
Бяды, судзілі праз скайп. 
Самусевы выходзілі на сувязь з 
ІЧУ на Акрэсціна, у іх быў адвакат. 
Усіх палічылі ўдзельнікамі 
несанкцыянаванага масавага 
мерапрыемства, якія аказалі 
непадпарадкаванне падчас 
затрымання (артыкулы 23.34 і 
23.4 КаАП).

Рашэнні на судах прынялі такія: 
Ксенія Самусева —15 сутак, 
Анжаліка Грамыкіна — 17 сутак, 
Аляксандр Самусеў — 20 сутак.

Затрыманыя распавядалі 
падчас судовых пасяджэнняў: 
у той вечар у іх дома былі госці. 
Сям’я іх праводзіла і вырашыла 
крыху пашпацыраваць.

— Мы ішлі па вуліцы 
з бацькамі ўтрох. Калі я 
павярнулася, убачыла машыну 
без апазнавальных знакаў,  — 
распавяла 18-гадовая Ксенія 
Самусева. — Праз некалькі 
секунд на тату ззаду напалі 
людзі — яны былі не ў форме, не 
прадставіліся, сталі заломваць 
рукі, а я крычала: што вы робіце?!. 

Тату пацягнулі ў іншую машыну, 
а нас з мамай сталі запіхваць у 
джып.

Дзяўчына распавяла, 
што моцна спалохалася, 
пачала задыхацца, страціла 
прытомнасць.

— Калі я прыйшла ў сябе, 
нас ужо перагружалі ў іншую 
машыну, у мікрааўтобус. Людзі 
былі ў масках, чорнай вопратцы, 
але я не бачыла ні значка міліцыі, 
ні знака АМАПУ. Потым нас 
прывезлі ў РУУС і сталі аглядаць, 
абшукваць.

Падобным чынам апісвалі ў 
судзе свае затрыманне і бацькі 
дзяўчыны.

— Мы ненадоўга апынуліся 
на вуліцы, мама без шкарпэтак 
нават выйшла, проста ў ботах. 
Так, у мяне і мамы з сабой былі 
ліхтарыкі, але мы жывем у 
прыватным сектары — у нас 
цёмна, так што мы часта ходзім з 
ліхтарыкамі.

У пратаколе адзначаецца, што 
затрыманыя аказвалі супраціў: 
«хапаліся за форменнае 
абмундзіраванне», «упіраліся 
нагамі».

—  Невядомыя людзі ў 
звычайным адзенні, не ў 
міліцэйскай форме, ударылі 
маму, тату — як я магла 
проста ўзяць і проста пайсці ў 
машыну?  — пыталася ў судзе 
Ксенія Самусева.

Адным са сведкаў у судах 
над сям'ёй быў міліцыянт з 
Савецкага РУУС. Паводле яго 
слоў, сілавікі прыехалі, таму 

што на вуліцы Леаніда Бяды 
праходзіла несанкцыянаванае 
масавае мерапрыемства. 
Маўляў, была група «ад 10 да 
20 чалавек», якія разбегліся па 
дварах. Супрацоўнік міліцыі 
дадаў, што ў затрыманні не 
ўдзельнічаў, але быў на месцы, у 
міліцэйскай форме. 

Сын затрыманых: «айчым 
робіць валёнкі, праца стала ў 
самы сезон»

Айчым Рамана, Аляксандр 
Самусеў — шапавал. Ён ужо 
шмат гадоў займаецца вырабам 
валёнак з натуральнай воўны, 
адзін з нямногіх, хто робіць іх 
уручную.

— Заказы прыходзяць нават з 
далёкага замежжа, напрыклад, 
з ЗША, Канады. Не раз да яго 
ў майстэрню прыязджалі 
рэпарцёры з СТВ і БТ і бралі 
інтэрв'ю. Мама дапамагае 
айчыму ў дэкоры і ўпакоўцы 
валёнак,  — распавёў Раман. 
— Пасля затрымання, вядома, 
уся іх праца стала, нягледзячы 
на тое, што цяпер самы сезон. 
Сястра толькі скончыла школу, 
цяпер вывучае Motion Design. 
Больш за ўсё трывожымся, як 
яна перанясе арышт. У яе ёсць 
праблемы са здароўем, а цяпер 
перажыла моцны спалох.

Малады чалавек упэўнены, 
што яго блізкія не зрабілі нічога 
супрацьпраўнага.

— У Мінску цяпер забаронена 
па вуліцах хадзіць з ліхтарыкамі? 
Вядома, гэта сітуацыя чаканая, 
асабліва з улікам таго, што 
цяпер адбываецца ў Беларусі, 
але неяк ужо занадта шмат 
пытанняў. Мы да апошняга 
спадзяваліся на лепшы зыход 
гэтага непаразумення. І, вядома, 
рашэнне суда шакавала. Да 
гэтага часу не верыцца, — кажа 
Раман.

“Новы Час”

У Мінску ў нядзелю, 10 студзеня, затрымалі цэлую 
сям'ю. Гэта здарылася ўвечары на вуліцы Леаніда 
Бяды. Затрыманне трапіла на відэа — на ім бачна, 
як людзей зацягваюць у машыны невядомыя 
без апазнавальных знакаў. Бацька, маці і дачка 
атрымалі ад 15 да 20 сутак арышту. Расказваем, 
хто гэтыя людзі і як прайшоў суд.

«У НАС ЗАБАРОНЕНА ХАДЗІЦЬ 
З ЛІХТАРЫКАМІ?»
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АЗБУКА ПАЛІТАЛОГІІ

ВАШИНГТОНСКИЙ БУНТ

РЭВАЛЮЦЫЯ ПРАЦЯГВАЕЦЦА, 
БО ЯНА — НЕ ПАДЗЕЯ, А ПРАЦЭС

Што гэта было? Аптымісты сцвярджаюць, што ўсе 
мы сталі сведкамі, а многія і ўдзельнікамі, РЭ-ВА-
ЛЮ-ЦЫІ. Для аптымістаў жа ў квадраце мінулы 
час у пытанні недарэчны. Чаму было? Рэвалюцыя 
працягваецца, бо яна — не падзея, а працэс, старт 
якому быў дадзены летам 2020 года.

Колькі людзей — столькі 
меркаванняў. Адзін з падыходаў 
да трактоўкі паняцця 
«рэвалюцыя» адлюстраваны 
і ў Вікіпедыі: «Рэвалюцыя 
(ад позднелацінска revolu-
tio — паварот, пераварот, 
ператварэнне) — радыкальнае, 
карэннае, глыбокае, якаснае 
змяненне, скачок у развіцці 
грамадства, прыроды або 
пазнання, што спалучаецца 
з адкрытым разрывам з 
папярэднім станам».

У вызначэнні нічога не сказана 
пра барацьбу за ўладу. Ленін бы 
такое вызначэнне не прыняў. 
Не прымае яго і адзіны палітык 
(АП). У яго — свая логіка. Яе 
паслядоўнае развіццё можна 
смела лічыць адным з важных 
дасягненняў афіцыйнай 
навуковай думкі ў 2020-м годзе.

Абмяжуюся адным прыкладам: 
«Мы адназначна ацэньваем 
падзеі, якія адбываюцца пасля 
выбараў у краіне, як спробу 
неканстытуцыйнага перавароту 
па лякалах, як гаворыцца 
цяпер, каляровых рэвалюцый. 
Ніякай рэвалюцыяй тут не 
пахне, таму што проста няма 
рэвалюцыянераў у краіне».

Выдатна! Чытаю і перачытваю. 
У чым розніца паміж проста 
«рэвалюцыяй» і «каляровай 
рэвалюцыяй»? Для першай 

патрэбныя рэвалюцыянеры 
— свае рэвалюцыянеры, 
спароджаныя аб’ектыўнымі 
палітычнымі, сацыяльнымі і 
эканамічнымі ўмовамі. Сваімі 
ўмовамі. Але дзе вы такія ўмовы 
бачылі ў дзяржаве для народа?

У якасці рухаючай сілы 
каляровых рэвалюцый выступае 
знешні фактар. За словамі 
знешніх зайздроснікаў наконт 
дэмакратыі і правоў чалавека 
хаваецца банальнае імкненне 
«прыбраць канкурэнтаў, 
разбурыўшы наш прамысловы 
патэнцыял». Няма нічога дзіўнага 
ў тым, што «асабліва дбаюць, хто 
ў постсавецкі час сам разбурыў 
свае вытворчасці».

Але зайздроснікі-лялькаводы 
не заспелі нас знянацку. Іх 
сапраўдныя намеры былі свое-
часова выяўленыя «залатымі 
пёрамі» беларускай журналіс-
тыкі.

Адзін з галоўных вынікаў 
года, які адыходзіць, — поўная 
няздольнасць улады прызнаць 
сваю адказнасць за тое, што 
адбылося ў краіне. Гульня ў 
«перакіднога дурня» зайшла так 
далёка, што гульцы самі пачалі 
верыць у ідэалагічнае смецце, 
якое дзяржаўныя СМІ абрынулі 
на сваіх гледачоў-чытачоў.

Зразумела, у палітычных 
апанентаў улады існуюць свае 

крыніцы інфармацыі. Так было 
заўсёды. Аднак ніколі яшчэ дзве 
рэальнасці — намаляваныя на 
грошы падаткаплацельшчыкаў 
і на грошы Дзярждэпу — не 
разыходзіліся паміж сабой так 
кардынальна. Прыклад з рэва-
люцыяй і каляровай рэвалюцыяй 
— толькі адзін са шматлікіх.

«Большасць» нікуды не 
знікла

Беларуская рэвалюцыя, нягле-
дзячы на шматлікія заявы АП, не 
стала інструментам барацьбы 
за ўладу ў рэжыме «тут і цяпер». 
Аднак, у поўнай адпаведнасці 
з Вікіпедыяй, яе можна лічыць 
радыкальным, карэнным, 
глыбокім, якасным змяненнем, 
скачком у развіцці грамадства.

АП не заўсёды трапляе 
пальцам у неба. Складана, 
напрыклад, не пагадзіцца з 
наступным адкрыццём: «Нешта 
з намі адбылося. Я ўпэўнены, што 
гэта толькі пачатак. Паверце, вы 
прыгадаеце мяне праз паўгода-
год і ўбачыце, што гэта толькі 
пачатак».

«Верым, можам, пераможам!» 
Верым і ў тое, «што гэта толькі 
пачатак». Не сёння народжаны 
слоган за некалькі месяцаў 
напоўніўся рэальным зместам. А 
тое, што людзі лічаць рэальным, 
мае рэальныя наступствы (закон 
Томсана). Пра гэта ж у першы 
дзень 1905 года пісаў Ленін у 
нелегальнай газеце бальшавікоў: 
«Усеагульная вера ў рэвалюцыю 
ёсць ужо пачатак рэвалюцыі».

Працэс пайшоў — працэс 
змены грамадства. Але не 
трэба цешыць сябе. Так званая 
«большасць», па замове якой 
вось ужо 26 гадоў будуецца 
беларуская мадэль, нікуды 
не знікла. Яна стаілася, яна 
сцішылася, але не больш за тое.

Тыповы прадстаўнік «боль-
шасці» — гэта, як правіла, 
жыхар дэпрэсіўнай перыферыі. 
Ён немалады. Нізкі ўзровень 
адукацыі не пакідае яму шанцаў 
на атрыманне працы ў лакальных 
цэнтрах эканамічнага росту.

Як салаўя не варта карміць 
байкамі, так і тыповага 
прадстаўніка «большасці» 
не пераканаць у тым, што 
свабода лепшая за несвабоду, 
але гэта не перашкаджае яму 
расчароўвацца ў канкрэтнай 
персоне. Аднак вера ў 
канкрэтную персону не адмяняе 
патрэбы ў персоне падобнага 

кшталту. На гэтым і трымаюцца 
аўтарытарныя і таталітарныя 
рэжымы.

Кроплі сацыялагічнай інфарма-
цыі, што прасочвалася скрозь 
дзяржаўныя заслоны, гэту сум-
ную выснову пацвярджаюць. 
У прыватнасці, паводле 
даследавання навуковага 
супрацоўніка брытанскага 
аналітычнага цэнтра Chatham 
House Рыгора Астапені, доля 
прыхільнікаў бел-чырвона-
белага сцяга сярод гарадскіх 
жыхароў складае 38%, чырвона-
зялёнага — 42%, пры 20% 
нявызначаных. З улікам сельскага 
насельніцтва (22%), працэнт 
прыхільнікаў афіцыйнага сцяга 
будзе яшчэ вышэйшым.

Параўнаем з апытаннем 
НІСЭПД, што наяўнасць сельскага 
насельніцтва ўлічвае. У чэрвені 
2014 года з тым, што «такія 
сімвалы, як да 1995 года (з гербам 
„Пагоня“)», больш адпавядаюць 
гістарычнай і культурнай 
спадчыне беларускай нацыі, былі 
згодныя 32% — а з сімваламі, 
якія нагадваюць БССР, — 55%. 
Змены разглядзець можна, але 
яны непрынцыповыя.

Але хто б у цяперашні час ні 
праводзіў апытанні, неабходна 
памятаць, што ад лета беларускае 
грамадства знаходзіцца ва 
ўзбуджаным стане. Як і ў 
выпадку з асобным чалавекам, 
узбуджэнне, безумоўна, уплывае 
на паводзіны грамадства, але 
яно не мяняе яго прыроды.

Такое маштабнае ўзбуджэнне 
— з’ява рэдкая. У мінулым 
стагоддзі яно назіралася толькі 
двойчы: у 1917 годзе і на 
мяжы 1989–1990-х гадоў. Пры 
гэтым ўзбуджэнню грамадства 
папярэднічаў крах дзяржавы. 
Узбуджэнне, такім чынам, было 
следствам, а не прычынай краху 
расійскай і савецкай імперый.

Ні летам, ні восенню, ні 
ў пачатку зімы сур’ёзнай 
дэфармацыі беларускай 
дзяржавы не назіралася. Яна 
яшчэ не выпрацавала свой 
рэсурс — і таму выстаяла. 
Пра гэта неабходна памятаць, 
складаючы планы на бліжэйшую 
будучыню. Веданне — сіла. Без 
ведаў сіндрому завышаных 
чаканняў не пераадолець.

Новы трэнд
Узбуджэнне пройдзе. Гэта 

нармальна. Але набытыя навыкі 
сумесных дзеянняў застануцца. 

Гэтыя навыкі — і ёсць галоўны 
вынік года, што адыходзіць. 
Дзякуючы ім з насельніцтва 
фарміруецца грамадства.

«Грамадства, — тлумачыць 
дырэктар Лявада-цэнтра 
сацыёлаг Леў Гудкоў, — гэта 
ўстойлівая сістэма сацыяльных 
стасункаў, заснаваных на 
салідарнасці і ўзаемных 
інтарэсах». Фактамі салідарнасці 
сёння забіты інтэрнэт. Дзякуй 
дзяржаве. Яна не стаіць убаку 
ад працэсу фарміравання 
беларускага грамадства і 
рэгулярна стварае новыя 
падставы, якія патрабуюць 
аб’яднання намаганняў 
грамадзян для эфектыўнага 
адказу.

У гады палітычнай апатыі ў 
Беларусі ішоў працэс адаптацыі 
масавага чалавека да рэпрэсіўнай 
дзяржавы. Пад адаптацыяй 
варта разумець пасіўныя, 
галоўным чынам, рэактыўныя 
(на ўзор «стымул—рэакцыя») 
паводзіны. Гаворка ідзе перш за 
ўсё пра паводзіны, залежныя ад 
улады. Да адстойвання ўласных 
індывідуальных і групавых 
інтарэсаў справа не даходзіла.

….Ад ролі гаспадара дзяржава, 
зразумела, не адмовілася, 
дый адмаўляцца не збіраецца. 
Прыклад таму — два гады 
калоніі і паўтара года «хатняй 
хіміі» за словы «не забудзем» на 
асфальце. Бо вельмі ж дзяржаве 
хочацца, каб жыццё пачалося з 
чыстага ліста. Новы тэрмін. Новая 
пяцігодка. Новая Канстытуцыя. А 
хто старое прыгадае, застанецца 
без вока.

Засталася дробязь — аформіць 
усю гэтую навізну на чарговым 
Усебеларускім народным 
сходзе, якому прапануецца 
надаць новыя паўнамоцтвы. 
Самы час запляскаць у ладкі і 
хорам выгукнуць: «Бінга!». Тым 
жа чытачам НЧ, што не знаёмыя 
з набіраючым папулярнасць 
неалагізмам, рэкамендую трошкі 
пагугліць.

Існуе, аднак, дробязь: колькасць 
ахвочых практыкавацца ў 
самакантролі за час рэпрэсіўнай 
актыўнасці дзяржавы прыкметна 
зменшылася. У Беларусі 
сфарміраваўся новы трэнд. Ён 
стаў самадастатковым — і яго не 
спыніць.

(скарочана)
Сяргей Нікалюк

«Новы Час»

События в Вашингтоне, где накануне сторонники 
Дональда Трампа вломились в Капитолий и пытались 
сорвать утверждение итогов президентских выбо-
ров, объективно на руку белорусским властям, кото-
рые уже почти пять месяцев подавляют протесты в 
собственной стране. Александр Лукашенко, выступая 
на православное Рождество в столичном храме, не 
преминул прокомментировать шокирующие новости 
из-за океана.

«Кто бы мог, владыко, — 
сказал Лукашенко, апеллируя 
к митрополиту Вениамину, — 
подумать, что сегодня в ночь 
(по нашему) будут штурмовать 
Капитолий — цитадель 
демократии мировой, как они 
себя подавали».

Далее последовал противо-
речивый пассаж: «Хотя в этом 

есть некая справедливость со 
стороны Трампа. Но это плохо. 
Это плохо, когда идут на штурм 
и гибнут люди».

С одной стороны, протесты 
для Лукашенко — это априори 
вещь предосудительная. 
С другой — к грубому, 
своевольному Трампу (кото-
рый, по мнению многих, и 

спровоцировал нападение 
на здание парламента) у 
белорусского вождя санти-
мент: родственные души. 
Потому пришлось высказаться 
витие-вато, чтобы и нашим и 
вашим.

При этом Лукашенко, прое-
цируя американские события 
на белорусские поствыборные 
реалии, попытался оправдать 
свою жестокую политику по 
отношению к протестующим: 
«Поэтому я вас прошу только 
об одном: чтобы вы меня 
понимали и не осуждали 
сходу. Постарайтесь понять. 
Я человек мирный. Но я не 
могу допустить, чтобы кто-то 
пришел сюда и вот так открыто 
разрушил эту нашу обитель».

…Белорусская пропаганда 
не упускает момент уесть 
Америку

Действительно, белорусские 
государственные СМИ уже 
раскручивают тему штурма 
Капитолия. Вот лишь некоторые 
нарративы:

— США теряют моральное 
право заниматься продвиже-
нием демократии, навязывать 
свои советы другим государст-
вам, пусть сначала разберутся в 
своем кризисе;

— в самой Америке многие 
считают, что тамошние выборы 
были сфальсифицированы, это и 
спровоцировало протесты;

— белорусских силовиков 
хают зря, вон в Вашингтоне за 
один день жертвами действий 

полиции стали четыре человека.
На самом деле вашингтонская 

полиция подтвердила, что 
после огнестрельного ранения 
погибла одна женщина, еще три 
человека умерли «в окрестнос-
тях Капитолия» в результате 
«отдельных неотложных меди-
цинских ситуаций». То есть 
не факт, что от полицейского 
насилия. В частности, по данным 
СМИ, один мужчина упал при 
беспорядках со строительных 
лесов, установленных на 
западной стороне Капитолия.

Но такие мелочи белорусскую 
пропаганду мало волнуют. 
Она почуяла жирную добычу. 
Теперь, плюща манифестантов 
в собственной стране, можно 

ЛУКАШЕНКО ПОЛУЧИЛ 
РОЖДЕСТВЕНСКИЙ ПОДАРОК ОТ ТРАМПА
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ссылаться на заокеанский пример. Правда, 
в Беларуси после выборов 9 августа никто 
не штурмовал административные здания 
(хотя высокое начальство по горячим 
следам пыталось генерировать такие 
фейки). Да и сами выборы в двух странах 
(при том что американская система 
громоздка и далеко не совершенна) 
несравнимы по степени демократичности. 
Но для пропагандистов это тоже мелочи.

Главное — ловить момент. Вот, 
например, избранный президент Джо 
Байден назвал события на Капитолийском 
холме мятежом. Какой козырь! Ведь точно 
так же Лукашенко именует протесты 
против своего правления: мол, никакая 
это не революция.

Вообще теперь можно брать весь 

набор хлестких определений заокеан-
ских политиков в отношении буйных 
трампистов — и переносить на манифес-
тантов в Беларуси. А если Байден снова 
откроет рот на белорусский режим, 
то нового хозяина Белого дома сходу 
можно заткнуть обвинением в двойных 
стандартах.

Эксперт: в американских элитах есть 
консенсус по белорусскому вопросу

Ряд обозревателей по горячим следам 
волнений в Вашингтоне сделали вывод, что 
теперь новая администрация Белого дома 
надолго увязнет во внутриполитической 
повестке и не станет особо активничать 
на международной арене.

А повлияют ли эти события на политику 
администрации Байдена в белорусском 
вопросе?

«В любом случае было бы наивно 
рассчитывать, что 21 января (на 
следующий день после официального 
вступления в должность. — А.К.) Байден 
проснется с мыслью: а что я могу сделать 
для торжества белорусской демократии? 
Беларусь у руководства США не на первом 
плане и без этих событий, и с ними», 
— отметил в комментарии для Naviny.
by минский аналитик-международник 
Андрей Федоров.

Он допускает: внутриполитический 
кризис, задача смягчить раскол 
в американском обществе могут 
привести к тому, что до белорусских 
проблем у команды Байдена руки могут 
дойти позже, чем предполагалось. 
Но это не факт, поскольку в Госдепе 
есть люди, которые методично 

занимаются белорусским направлением 
независимо от внешнеполитических 
и внутриполитических перипетий, 
подчеркнул аналитик.

В целом же, по его словам, вне 
зависимости от внутренних противоречий 
в политических элитах США есть 
«консенсус по белорусскому вопросу». И 
когда зайдет речь о проведении политики 
в отношении Минска (рамки которой во 
многом задает новая редакция известного 
Акта о демократии в Беларуси), Байдена 
вряд ли смутят попытки белорусских 
пропагандистов отказать Вашингтону в 
моральном праве на те или иные подходы, 
считает Федоров.

(скарочана)
Александр Класковский

«БЕЛАПАН»

ВАШИНГТОНСКИЙ БУНТ

Інтэрнэт-выданне EUobserver 4 студзеня 
паведаміла, што Лукашэнка мог планаваць 
палітычныя забойствы ў Нямеччыне ў 
2012 годзе. Ахвярамі павінны былі стаць 
Алег Алкаеў, Уладзімер Барадач, Вячаслаў 
Дудкін і Павал Шарамет.

Пракаментаваць з’яўленне аўдыёзапі-
су, а таксама расследаванне палітычных 
забойстваў і выкраданняў людзей у 
Беларусі «Голас Амерыкі» папрасіў 
юрыста, праваабаронцу, былога следчага 
Алега Волчака, які прадстаўляе інтарэсы 
сям’і экс-кіраўніка МУС Беларусі Юрыя 
Захаранкі, зніклага ў траўні 1999 года.

— Як вы можаце пракаментаваць 
з’яўленне гэтага аўдыёзапісу?

— Для мяне гэта не навіна. Я яшчэ ў 
2012 годзе гаварыў з Алегам Алкаевым, 
ён мне гаварыў па тэлефоне, што да 
яго прыстаўленая ахова і ёсць нейкія 
пагрозы. Мы тады падумалі — можа, гэта 
проста каб напалохаць яго ці яшчэ нешта. 
Але тады паліцыя сапраўды яго ахоўвала. 
А потым пра гэта ўсе забыліся. Я лічу, што 
інфармацыя, якая з’явілася ў EUobserv-
er, вельмі сур’ёзная, і яе трэба следчым 
шляхам правяраць.

— Што гэта дадае да расследавання 
забойства журналіста Паўла 
Шарамета?

— Я разумею, як цяжка цяпер 
будзе ўкраінскай паліцыі, я гэта бачу 
як былы следчы. Мяняецца кірунак 
расследавання. Справа фактычна 
рыхтуецца да суда, а атрымліваецца, 
што трэба нанова дапытваць людзей. Ці 
будуць супрацоўнічаць беларускія ўлады 
з украінскай пракуратурай па допыце 
ўсіх гэтых асобаў? Гэта пытанне. Мне 
здаецца, што не дадуць. Хоць цяпер, у час 
тэхналогіяў, ёсць іншыя спосабы збору 
інфармацыі. І мне здаецца, што будуць 
яшчэ падобныя аўдыёзапісы ўсплываць. 
Відавочна, што яны не проста так з’явіліся 
цяпер. Магчыма, сілавікі паміж сабой 
змагаюцца, каб не было калектыўнай 
адказнасці. Акрамя таго, вы зразумейце, 
што людзі да гэтага часу не супакоіліся, 
іх не атрымалася загнаць па дамах, яны 
выходзяць на вуліцы.

— Гэта значыць, гэтыя стужкі могуць 
быць нейкім сігналам?

— Так, гэта сігнал, і такія сігналы 
паступаюць ужо на працягу двух-

Усе кажуць, што разлом у самой сістэме следства і пракуратуры 
адбыўся. Павольна, але адбыўся. Ніхто не хоча несці нават 
ускосную адказнасць, не кажучы ўжо пра наўпроставую. Будуць 
яшчэ ўсплываць матэрыялы. Усе цяпер збіраюць кампрамат, 
каб пасля абяліць сябе, сказаць: «Я не быў датычны», перадае 
«Свабода» словы праваабаронцы Алега Волчака.

«БУДУЦЬ ЯШЧЭ ПАДОБНЫЯ АЎДЫЁЗАПІСЫ 
ЎСПЛЫВАЦЬ»,— ЮРЫСТ АЛЕГ ВОЛЧАК

трох месяцаў. Бачыце, і па забойстве 
Бандарэнкі ўсплылі прозвішчы датычных. 
Што ж тычыцца гэтага аўдыёзапісу, 
ён відавочна не пастановачны, гэта 
абсалютна натуральная гутарка. Але 
ўявіце ўзровень праслухоўвання, калі 
праслухоўваюць кабінет старшыні КДБ!

— Вы неаднойчы гаварылі, што 
без расследавання палітычных 
забойстваў і знікненняў рэфарма-
ванне Беларусі немагчымае, і, 
напэўна, гэта як ніколі актуальна 
менавіта цяпер, падчас пратэстаў. Ці 
ёсць надзея на тое, што нераскрытае 
будзе раскрыта?

— Ужо і да мяне выступалі следчыя, 
якія збеглі за мяжу, і следчыя, якія 
звольніліся. Усе кажуць, што разлом у 
самой сістэме следства і пракуратуры 
адбыўся. Павольна, але адбыўся. Ніхто не 
хоча несці нават ускосную адказнасць, не 
кажучы ўжо пра наўпроставую. Будуць 
яшчэ ўсплываць матэрыялы. Як мне казаў 
стары опер яшчэ ў 90-я, любое забойства 
раскрываецца, трэба толькі час. Усе 
цяпер збіраюць кампрамат, каб пасля 
абяліць сябе, сказаць: «Я не быў датычны». 
Расследаванні будуць, тым больш, гэта 
ўжо прыняло міжнародны характар. Мы 
бачым, як актыўна штаб Ціханоўскай 
у гэтым плане працуе. Трыбунал ёсць, 
які вядзе маніторынг гэтых справаў. 
І не забудзьцеся пра чатыры гучныя 
забойствы апошніх дваццаці гадоў: 
Захаранка, Ганчар, Красоўскі, Завадскі. 

Вялікае кола давядзецца расследаваць.
У 2001 годзе былыя следчыя Алег Случак 

і Зміцер Петрушкевіч, калі выехалі ў ЗША, 
расклалі ўсё па палічках — і следству 
толькі заставалася ўсталяваць усё гэта 
следчым шляхам: дапытаць міністраў, 
супрацоўнікаў спецслужбаў. Пасля гэтыя 
справы фактычна не вяліся. Следства 
было прыпыненае. Але ў 2019 годзе былы 
баец беларускага САХРу Юрый Гараўскі 
заявіў, што ён датычны да забойства 
Захаранкі, Ганчара, Красоўскага. Справу 
аднавілі, тры месяцы ішло расследаванне, 
але потым мы атрымалі адпіску — справу 
прыпынілі «ў сувязі з невысвятленнем 
асобаў, датычных да выкраданняў». Хоць 
незалежныя журналісты знайшлі гэтых 
людзей, пра якіх казаў Гараўскі. Усе яны 
працуюць у Беларусі, займаюць пэўныя 
пасады. Усе яны адмовіліся ад каментараў. 
І што самае цікавае — пракуратура, 
па нашых дадзеных, не звярталася ні ў 
Нямеччыну, ні ў Аўстрыю, каб Гараўскага 
дапыталі наконт яго заяваў.

…Беларускае грамадства моцна 
памянялася за гэтыя паўгода. Некаторыя 
сталі выходзіць на пратэсты толькі цяпер. 
Але развароту ў адваротны бок ужо не 
будзе: занадта шмат адбылося гвалту і 
беззаконня, мірыцца з гэтым ужо ніхто 
не захоча. Час старой эліты праходзіць. 
Усё можа скончыцца вясной ці восенню, 
але вярнуцца назад ужо дакладна не 
атрымаецца.

“Новы Час”

Факт 1: каждый пятый белорус не 
ведет личную бухгалтерию

Несмотря на то, что граждане понимают 
важность контроля семейного бюджета, 
20% участников опроса не занимаются 
учетом своих доходов и расходов.

Чуть менее 36% опрошенных не ведут 
таких записей и только в общих чертах 
понимают, сколько денег получают и 
тратят. Детальной фиксацией доходов 
и расходов занимаются только 15% 
респондентов.

Около 24% опрошенных стараются 
учитывать свои финансы, но делают это 
несистематически и неподробно.

Факт 2: каждый третий белорус не 
имеет финансовой цели

Около 64% белорусов ставят перед 
собой определенные финансовые цели, 
выяснили социологи.

Прежде всего, граждане хотят 
приобрести жилье, купить автомобиль, 
сделать ремонт — участники опроса 
планируют сделать это лично или вместе 
с членами своей семьи.

Однако примерно каждый третий 
опрошенный белорус не имеет 
финансовых целей.

…При этом около 17% опрошенных, 
которые поставили перед собой 
финансовую цель, не имеют плана или 
стратегии ее достижения.

Факт 3: каждый четвертый белорус 
живет от зарплаты к зарплате

Выяснилось также, что большинство 
граждан не планируют финансовую 
составляющую своей жизни на 
долгосрочную перспективу. Горизонты 
финансового планирования у белорусов, 
как правило, небольшие и составляют от 
одного до трех месяцев.

Большинство опрошенных (около 38%) 
планируют свой бюджет только на один 
месяц, около 12% — до трех месяцев, 
около 11% — более трех месяцев. Каждый 
четвертый белорус, который участвовал 
в опросе, не планирует свои расходы 
и доходы. Эти люди придерживаются 
стратегии поведения «от зарплаты к 
зарплате».

Факт 4: только 4% белорусов 
откладывают деньги на жизнь после 
пенсии

Около 27% граждан считают, что им 
нужно откладывать деньги на будущую 
пенсию, а не рассчитывать на государство.

Но при ответе на вопрос, откладываете 
ли вы деньги на будущую пенсию, только 
3,7% отметили, что делают накопления на 
жизнь после достижения пенсионного 
возраста.

Из тех, кто откладывает деньги на 
будущую пенсию, чуть более 36% 
респондентов пользуются программой 
накопительного пенсионного 
страхования.

Таким образом, большинство белорусов 
не откладывают деньги на будущую 
пенсию. При этом, по мнению 37% 
опрошенных, чтобы делать накопления 
на пенсию, необходимо иметь больше 
денег.

Факт 5: каждый пятый белорус 
поддается влиянию рекламы

Опрос показал, что большинство 
наших граждан в целом демонстрируют 
ответственное отношение и поведение 
при совершении покупок.

Тем не менее, примерно каждому 

третьему опрошенному при совершении 
покупок приходилось «часто» и «время от 
времени» жалеть о спонтанной покупке, 
покупать на акциях ненужные товары из-
за низкой цены.

При этом 28% опрошенных покупали 
понравившиеся ненужные вещи и 
оказывались в долгах после покупки 
той или иной вещи, поскольку неверно 
оценили свои возможности при ее 
приобретении.

Каждый пятый респондент совершал 
незапланированные покупки под 
воздействием рекламы, советов 
консультанта в магазине.

Чуть менее 20% белорусов покупали 
ненужную вещь под влиянием импульса 
или настроения.

Исследование, которое социологи 
подготовили для Нацбанка, содержит и 
другие довольно шокирующие цифры. 
Например, «часто» и «время от времени» 
почти 75% белорусов выбирают менее 
качественный товар по причине 
его дешевизны, а при утере/краже 
банковской карточки блокируют ее 
только 65% участников опроса.

Павел Абрамович
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Нацбанк опубликовал результаты исследования финансовой 
грамотности белорусов. Многие цифры и выводы этого отчета 
весьма неутешительны.

ЧТО НЕ ТАК С ЛИЧНЫМИ ФИНАНСАМИ БЕЛОРУСОВ?


